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Válaszlevél Texasból 

A béka hasa alatt 
Lapunk jún ius 16-i s zámában cikket közöltünk Texasi 

professzor Stradivar ival címmel, amelyben a Szegedről el-
származot t egyetemi t a n á r a vi lágsaj tó f igyelmét is kiváltó, 
hegedűkcszítéssel kapcsolatos kutatásairól számolt be. 
Egyebek között minősí te t te a szegedi hangszergyár t e rmé-
keit , szólt kuda rcba fú l t együt tműködési kísérleteiről, ami t 
az igazgató, Bárdos Károly sére lmesnek talált , és hosszú 
válaszlevélben marasz ta l t a el emiat t a nyilatkozót és la-
punka t is. S amin t neki megadtuk a lehetőséget vélemé-
nye szó szerinti közlésére, nem zárkózha tunk el Nagyváry 
József professzor kérése elöl sem. Ezzel a t émát a m a -
gunk részéről lezár tnak t ek in t jük . 

Meglepetéssel fogad tam 
szegedi ügyeimnek sa j tó -
visszhangját , előbb Chikán 
Ágnes írását, m a j d Bárdos 
Károly válaszát, amin t a 
lassú posta Texasba is meg-
hozta a Délmagyarországot . 
Az első reakcióm az volt, 
hogy a szegedi hangszer-
gyárra l kapcsolatos csaló-
dása im az időnek és föld-
gömbnek táv la tában m á r 
al igha számí tanak közérdek-
lődésre. Ezeket részletesen 
m a j d „A quest for Stradi-
vari's secret" c ím alat t í r an -
dó könyvemben fogom meg-
tárgyalni . Közben m á r meg-
je lent magyar nyelven a 
módszeremet és a hegedű-
ipar t ér tékelő c ikkem a Ma-
gyar Kémikusok L a p j á b a n 
(1990. XLV. évf. 6. sz. 242— 
247). Ebből is fe lmérhet i az, 
aki t érdekel, hogy mi t ve-
szített a magyar zenész az-
zal, hogy Bárdos Károly és 
a Konzumex a s ta tus quo 
hívei. Kezdőknek a legköny-
nyebb hegedűt gyár tani . 

Mégis szükségesnek ta lá -
lom afelett i csodálkozáso-
ma t kifejezni , hogy Bárdos 
ú r n a k az ú j sa j tószabadság 
ennyire nem tetszik, és a 
Délmagyar t t á m a d j a csupán 
azért , mer t az én negatív 

véleményemet idézte . A vé-
leményér t nyi lván én va -
gyok felelős, és azt h a j l a n -
dó is vagyok megvédeni a 
rosszul felfogott lokálpatr io-
t izmussal szemben. Én a 
szegedi hegedűkről nyi la t -
kozott gyenge minősítést fő-
leg a hang analízise a lap-
ján szűr tem le, bá r objekt í -
vebb és meggyőzőbb a r ang-
sorolást a pénzér ték a lap-
ján kifejezni . A hegedűk é r -
tékét legjobban a piaci ú j -
raeladási á r u k szabja meg. 
Ezek az á rak a 20. század 
hegedűinél az USA-ban 100 és 
20 ezer dol lár körül mozog-
nak. A szegedi hegedűket itt 
100 dol lárér t k ínál ják , te-
hát, a legalacsonyabb áron. 
Hadd emlí tsem a gazdaság-
tan egyik legtöbbet idézett 
megál lapí tásá t : „Nincsen 
olyan termék a világon, 
amit nem lehetne rosszabbá 
és olcsóbbá tenni, és az 
ilyen tett elkövetője mindig 
talál majd vevőt." 

Van ér te lme a - n a g y hon-
fiúi büszkeségnek egy olyan 
terméknél , melynek minő-
sége a piaci skála a l ján , 
vagy jó texasi kifejezéssel 
élve, a béka hasa a la t t f ek-
szik? Nem lett volna jobb 
az én módszereimmel az él-

vonalba tízezer dolláros á r -
ral be törn i? A szomorú eb-
ben az, hogy a döntést ala-
csony szinten hozták. Köz-
tudomású, hogy bizonyos 
képzettséggel például bú-
tor t lehet csinálni, de hang-
szert nem, m e r t ahhoz m a -
gas fokú egyetemi (fizikai, 
hangmérnöki , sőt, vegyi) is-
mere tek kívánatosak m a -
napság. 

Ezeket a sorokat főleg 
azért írom, m e r t Magyar-
országon hasonló helyzet 
számos vál la la tnál fenná l l -
hat. A New York Times 
gazdasági levelezője a m a -
gyar befektetési lehetősége-
ket anal izá lva több okból 
pesszimistán és el tanácsoló-
an nyilatkozik. Rámuta t a r -
ra, hogy a még mindig nye-
regben ülő volt pá r tkáde-
rekkel reményte len a t á r -
gyalás, m e r t ők vagy f e n n -
m a r a d á s u k garan tá lásá t kö-
vetelik, vagy jelentős meg-
vesztegetési összegeket. Ha 
Bárdos ú r nem azok közé 
tartozik, akko r a gyanú el-
kerüléséhez nem volt bölcs 
dolog a nyugat i látogató tás-
k á j á r a megjegyzést tenni . 
Mindenki t ud ja , hogy m a -
napság a pénzátu ta lás csak 
komputereken keresztül fo-
lyik, és pénzt t á skában csak 
gengszterek visznek. 

Komoly megtisztulási fo-
lyamat ra lesz szükség, a m e d -
dig az előzetes kipuhatolást 
külföldi részről tá rgyalás és 
befektetés is követi ma jd . 
Szívből k ívánom a szege-
dieknek, hogy a szalámi, 
Gregor és Tokody mellett, 
egyszer még a hangszereik-
r e is büszkék lehessenek. 

Erdélyi hallgatók a tanárképzőn 
Az idén nyáron összesen 259 erdélyi fiatal jelentkezett 

Szegeden egyetemi vagy főiskolai felvételre, ebből 117-en 
megfeleltek. 27 levelező és 42 nappal i tagozatos hallgató 
kerü l t a Juhász Gyula Tanárképző Főiskolára, közülük 
há romnak Romániában is s ikerül t a felvétel i je , ők ot thon 
fo ly ta t ják . 

Ápri l isban a fe lvétel még a lap ta lan híresztelésnek 
tűnt , amiből az erdélyi városok amúgy is jól el vo l tak 
látva. Rossz nyelvek úgy beszéltek róla odaát, mint k ivá-
lasz tot taknak já ró dicsőségről, ami t jó ismeretség ú t j á n le-
he t megszerezni. 

Aztán kiderül t , hogy a magyarországi egyetemeken, 
főiskolákon va lóban felvesznek erdélyi hal lgatókat , d e 
csak komoly felvételi után. E r re a román s a j t ó kezdet t 
vádaskodni , hogy az a j á n l a t i nkább ront, min t használ a 
románia i magya r f ia ta lok helyzetén (ó, a gondoskodás!), 
mer t ke t fé le felvételi anyagot kel l megtanulniuk, s végül 
se ide, s e oda n e m fognak bejutni . A való t lan ál l í tást cá-
folni kel let t : senki sem veszít lehetőséglet, hiszen a román 
felvételi anyag kell ide is. Mire minden tisztázódott (nem 
kis m u n k a volt), elkezdődtek a felvétel ik. 

Dr. Békési Imre főigazgató: A cél az, hogy a románia i 
magyar oktatáson segí tsünk, ezér t a f ia ta lokkal úgy egyez-
t ün k meg, hogy a ná lunk t anu l t aka t ot thon hasznosí t ják 
m a j d . Tavasszal fe lvet tük a kapcsolatot Demény La jos ro_ 
mániá i oktatásügyi miniszterhelyettesei , hogy hivatalos 
úton. megegyezés szerint jö j jön lé t re a felvétel. Természe-
tesen, t a r t anunk kellet t m a g u n k a t a r o m á n felvételi r end -
szerhez. a jelentkezőkön nem ké rhe t tük számon a magya r -
országi felvételi anyagot. Az utolsó négy év gimnáziumi 
tankönyveiből vizsgáztat tuk őket, mégpedig szigorúan. 
Akiket felvet tünk, azok kiváló e redménnyel vizsgáztak. 

Persze, n e m volt elég meghirdetni a felvételt , ehhez 
pénz is kellett. A n n a k ide jén a Délmagyarországban meg-
h i rde t tük a terveinket , s a vállalatok, segítségét kér tük. 
Ezenkívül főiskolánk a lap í tványt szervezett , ez a Juhász 
Cyula Alapí tvány, és m á s kul turá l i s a lapí tványokat is 
megpályáztunk. Ennek eredménye , hogy a Kemény Zsig-
mond, az Illyés Gyula és a Határon túli magyarságér t a l a p . 
p i lványok jóvoltából jelenleg egymill ió for in t é r tékű t á -
mogatás van s zámunkra lekötve. 

Bonifert Domonkosné dr.. főigazgató-helyettes: Ver-
senytárgyalás t í r tunk ki, amelyen a Pos tabank befektetési 
a j á n l a t á t fogadtuk el, 31.5 százalékos kama to t f izetnek 
m a j d . Amíg ez a pénz nem áll rendelkezésre, addig a fő -
iskola oktatói és hal lgatói ál tal gyűj tö t t és adományozot t 
27 ezer 700 for in tból rendezzük a köl t ségeket 

Az erdélyi hallgatók havi 2 ezer fo r in t ösztöndíjat és 
1500 for int szállásköltséget kapnak . Szerencsére, szinte va-
lamennyiüket el tud tuk szállásolni, ebben segí tet tek az 
egyházak, a vállalatok, és albérlet i szobákat Ls keres tünk. 

Paoek Jóaaef 

Nemzetközi 
könyvvásár 

Nemzetközileg is jegyzett, 
előkélő könyv- é s vidao-
feszJáváUá nő t te k i magá t 
az a kiállí tás, amely m a nyí-
l ik meg a Pesti Vigadóban. 
A tavalyi szerény rek lámo-
zás m á r a múüité, a második 
Budapesti Nemzetközi 
Könyv- és Videokiáldítással 
Magyarország bekapcsoló-
dot t a nagy nemzetközi 
könyvvásároka t rendező 
országok sorába. Mivel a 
külföldi vendégek száma az 
e lmúl t évi ötszörösére emel -
kedet t , a Vigadó 1200 négy-
zetméternyi beépí thető te-
rü le t e m á r korábbam meg-
telt, 6a já t nemzet i pavilonok 
felál l í tása a kérvényező 
f ranc iák vagy spanyolok 
számára n e m vál t lehetővé. 

A híres európai k iadók 
ismét je lentkeztek a m e g -
h i rde te t t eseményre. A fő-
védnökséget az Európa Ta-
nács főt i tkára , Cather ine 
Lalumiére asszony vál lal ta 
el, sőt a z Európa Tanács 
kü lön könyvsfcanddal vesz 
részt . R a j t u k k ívü l m á s eu-
rópai szervezetek is k iá l l í ta-
nak, péJdául Angl iából az 
Amnesty Internat ional . 

Bár a magyar cégek r é -
szére a z idén 11 százalékos 
kedvezményt ad tak , mégis 
mindössze 26 hazai nevezés 
é rkeze t t a 250 külföldivel 
szemben. 

A kiá l l í tás nemcsak szak-
emberek , k iadók számára 
jörtrt létre, h a n e m egyben 
vásár i s : a kül fö ld i szak- é s 
i smere t te r jesz tő k i advá -
nyok fo r in té r t i s megvásá-
rolhatók. Lesz dedikálás , 
író-olvasó találkozó, non-
s top videovetítés, é s egy 
csalogató tombolahúzás, 
melynek főd í j a egy tel jes, 
32 kötetes Encyolopaedia 
firitaimica sorozat. 

P ' 

Pál Tamás lemondása 

A város zenei életéből nem távozik 
Tegnap ad tuk hírül , hogy 

Pál Tamás, a Szegedi Szim-
fonikus Zenekar zeneigazga-
tója lemondot t ezen tisztsé-
géről. Megígértük, hogy ol-
vasóinknak bővebb i n f o r m á -
ciót a d u n k az ügyről. Az 
okokról és a jövendőről az 
ér intet tel és az érdekel tek-
kel beszélgettünk tegnap. 

Az érintett 

Pál Tamás egy órára , a Fes-
tő utcai p róba te rembe ígért 
randevút . Előbb érkezem. Az 
előtérben a Délvilág egy 
munka tá r sáva l , és a körzeti 
tévéstúdió s táb jáva l találko-
zom. A p róba még tart , a 
teremből a Parasztbecsület , 
a következő operabemuta tó 
f iná lé j ának a k k o r d j a i szű-
rődnek ki. Aztán vége a 
próbának, megje lenik Pál 
Tamás. 

— Az az egyensúly, ami 
szegedi és Szegeden kívüli 
tevékenységemben eddig 
megvolt, felbomlott . Tavaly 
di r igál tam először Amer iká -
ban — eddig csak Európá-
ban szerepel tem —, s ez 
o lyannyira s ikeres volt, hogy 
most kap tam há rom ú j a b b 
felkérést . A jelen á l lapotban 
egy művészeti vezetőnek 
sokkal több dolga van, m i n t 
a művészeti vezetés: ő szer-
vezi a fellépéseket, mene-
dzseli az együttest , volta-
képpen ő az igazgató. Eb-
ben a helyzetben a vezetést 
lelkiismeretlenség lenne vál -
lalnom. A zenekar ügyeinek 
adminisz t ra t ív intézését, a 
koncer tek szervezését nem 
vállalom tovább, de a mű-
vészeti munkát, koncertek, 
operaelőadások előkészíté-
sét és vezénylését vállalom. 
Ez nem jelenti azt , hogy a 
zenekar, a színház és az én 
együt tműködésem tel jesen 
problémamentes lenne, de 
az t sem, hogy ezek a p rob-
lémák tú lmennének a nor -
mál i s mér t éken ; ezek n e m 
játszot tak jelentős szerepet 
a döntésemben. Az együtti-

működésre én a továbbiak-
ban i s nagyon számítok. 
Nagyon örülök, hogy a kol-
légák végül is megér te t ték 
a döntésem okát. 

— Felmerült egy másik 
vezetési forma, az intenda-
túra is ... 

— Köztudott , hogy én ezt 
az elképzelést támogatom, s 
más a véleményem, m i n t 
például Gregor József ba rá -
tomnak. Én ezt egy szükség-
szerű megoldásnak t a r t a -
nám, de a fö lmondás ehhez 
semmiképpen nem kapcsoló-
dik. Ugyanakkor ta lán az én 
esetem is bizonyít ja , hogy a 
vezetés kérdésé t ú j r a á t kel-
lene gondolni. A zenekarbel i 
kollégák az t mondták, jobb 
lenne egy kicsit megerősí te-
ni a zeneka r önkormányza-
tát. Jobb helyeken a zene-
ka r önmagá t i rányí t ja , me-
nedzseli. 

— Nem áll a háttérben 
esetleg egy új megbízatás? 

— Nem, én a továbbiaké-
ban n e m kívánok megbíza-
tásokat elvállalni. Szegeden 
ezt csak azér t te t tem, m e r t 
i t t élek, és ezer szál köt a 
városhoz. 

A zenekarból 

Szelezsán István művészeti 
t i tká r szólalt meg. 

- - Minket is egy kicsi t 
vá ra t l anu l é r t Tamás lemon-
dása. De az egész évad ra 
szóló p rogramunk készen 
van, megvannak a karmes-
terek, T a m á s is el fog ja 
dir igálni az ő koncer t je i t . 
Jövőre az a te rvünk, hogy 
pályázatot í r unk ki a m ű v é -
szeti vezetői posztra. 

A tanács 

művelődési osztályán Juhász 
Pál t anács ta lanul fogadta 
érdeklődésünket . 

— Megérkezet t hozzánk a 
lemondólevél, me lynek ha-
t á r ide j e október 1- je . Nem 
hiszem, hogy ez esetben b á r -
mi bot rányos dologról volna 

szó, Pál T a m á s indoklásá-
ban személyes okokra h iva t -
kozott. A zeneigazgatói 
posztra pályázatot szeret-
nénk kiírni. Ez azonban 
egyelőre lehetetlen, hiszen 
az t sem tudom, a pályázók 
hová címezzék leveleiket. A 
vb-nek? A művelődési osz-
t á lynak? Az ú j önko rmány-
zat megalakulásáig minden 
tel jesen bizonytalan. 

— Tehát hónapokig vár-
hatóan nem lesz új vezető? 

— Így van, de ez, nem hi -
szem, hogy problémát okoz-
na, mer t a program kész. 

A színházban 

az opera tá rsu la t művészet i 
vezetője éppen próbál. A 
Juhász Gyula Művelődési 
Házban előbb végighal lgat-
h a t t a m tőle egy á r iá t A se-
villai borbélyból. Gregor Jó-
zsef a szünetben, p ihenés-
képpen nyi la tkozot t 

— Pál T a m á s nem t ag ja a 
színháznak, munkaviszony-
ban nem áll velünk. Ná lunk 
„vendégként" , megbízás 
a l a p j á n dirigál. Ebben az 
évadban két produkcióra 
szerződött, a Parasztbecsület 
—Bajazzók, va l amin t a Bo-
hémélet fe lú j í tásá t , és né -
h á n y e lőadását vezényli . 
Ezeket tel jesí teni is fogja , 
tegnap es te is próbál t . Én 
úgy ér telmezem, m i n t a 
sz imfonikus zenekar a d m i -
nisztrat ív vezetője mondo t t 
csak le, m i n t művész, n e m ; 
továbbra is jelen lesz a v á -
ros zenei életében. Egy ilyen 
kal iberű művészt , aki r á a d á -
sul i t t is él, nem nélkülöz-
he tünk . A szegedi operá t 
n e m tudom elképzelni né l -
küle . Akkor vezényel ná -
lunk, amikor aka r , mi a l -
ka lmazkodunk hozzá. Azt 
hiszem egyébként , egy m ű -
vésznél .természetes, h a ilyen 
döntés t hoz, m i n t most ő. 
Továbbra is számí tok az 
együt tműködésére . 

Márok T a m á s 

Nem szűnik meg, csak átalakul 

Tévesele a Soros-pletykák 
Néhány nap ja fe l röppent a h í r -— úgy is 

mondha tnánk , kacsa — arról , hogy a So-
ros-ösztöndíjak eddigi, egyéni rendszeré t 
megszüntetik, vagy legalábbis megszigorít-
ják. Telefonon ké r tünk erről közelebbi in-
formációt Kardos Lászlótól, az a lap í tvány 
egyik t i tkárától . 

— Sem megszűnésről, sem szigorításról 
nincs szó — nyugta to t t meg bennünke t 
Kardos László. A szigorúság eddig is jel-
lemzője volt a pályázatok elbírálásának, ez 
a jövőben is így marad . Két kiemelt te-
rü le ten h i rde tünk egyéni ösztöndíjat , ezek 
közül a szépirodalmiakban több vál tozás 
tö r tén t az év elejétől. Az idén ezeket nem 
kifejezetten a szépírók, hanem az ehhez a 
területhez kapcsolódó alkotók — esszéisták, 
kri t ikusok, művészeti í rásokkal foglalkozók 
— között hirdettük meg, s ér telemszerűen, 
új kuratóriumot választot tunk e lb í rá lásuk-
ra . Ez a k u r a t ó r i u m saját hatáskörben, 
évente egyszer körülbelül 10 i rodalmi ösz-
töndí ja t is kioszthat , pályázat ki í rása né l -

kül. Ezenkívül az a r r a é rdemes művészeket 
díjazásban részesíti. 

A másik k iemel t rendszer a t á r sada lom-
tudományi ösztöndíjaké. Ezeket erre az év-
re is meghirdettük, a pályázatokat szeptem-
ber 31-éig lehet beadni, a kedvező e lb í rá -
lásban részesültek a jövő év elejétől k a p j á k 
egy éven á t a ki í r t összeget. Az kétségte-
len, hogy ezen ösztöndíjak á ta lak í t ásának 
igénye is fe lmerül t , de csak a jövő évtől, 
ezért ebben még nincs konkrét döntés. 
Esetleg m a r a d az eddigi fo rma, annyi vá l -
toztatással, hogy szűkebb, temat ikus i r á . 
nyoka t je lölünk ki, de e lképzelhető ezen a 
terüle ten is a d í j azás bevezetése. Ami n e m 
lenne tel jesen ú j dolog, hiszen m á r m a is 
létezik Ránki György- és Szűcs Jenő-d í j a 
történészeknek. Egyébként a legközelebbi 
pályázati h i rdetésekben a változások m á r 
jól fe l ismerhetők lesznek. A többi, igen 
széles területre vonatkozó eguéni ösztön-
díjak megszüntetéséről, megváltoztatásáról 
nincs szó. 

(cxévény) 


